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رئیس قوه قضائیه در بازدید از زندان 
رجایی شهر به بیان توصیه هایی برای 
کاهش جمعیت کیفری و بهبود وضعیت 
ندامتگاه ها پرداخت و اول از همه از 
مسئولان دادسراها و قضات خواست 
که در اجرای دستورالعمل های صادره تا 
حد امکان از صدور قرار بازداشت موقت 
پرهیز کنند. »استفاده از مجازات های 
جایــگزیــن حــبس« دومین توصیه م 
محسنی اژه ای بود که تصریح کرد: هر 
چقدر امکانات زندان ها افزایش یابد، باز 
هم پاسخگوی افزایش جمعیت کیفری 
نخواهد بود و برای کاهش جمعیت 
کیفری باید تا جایی که امکان دارد 
مجازات حبس ندهیم. رئیس دستگاه 
قضا به صدور آرای خلاف شرع و قانون 
هم اشاره کرد و افزود:  اگر بر اساس ماده 
۴۷۷ به حکمی برخوردیم که خلاف 
بیَّن شرع و قانون بود، باید ضمن بررسی 
علت اینکه چرا بازپرس و قاضی چنین 
رأیی داده اند، به صورت ریشه ای از صدور 
آرای خلاف شرع و قانون جلوگیری 
کنیم. وی تصریح کرد: باید زندانیان 
دسته بندی و تفکیک شده، نگهداری 
شوند تا در ایام حبس امکان آموزش 

خلاف به همدیگر را نداشته باشند.

از مردم و دولت کوبا حمایت 
می کنیم

سفیر و نماینده دائم کشورمان نزد 
سازمان ملل متحد با اشاره به ماهیت 
خصمانه و تحریک آمیز سیاست های 
آمریکا در قبال کوبا، این سیاست ها را 
نقض آشکار هنجارها و قواعد اساسی 
حقوق بین الملل و تضعیف کننده حقوق 
بشر و دموکراسی دانست و اظهار کرد: 
جمهوری اسلامی ایران حمایت قاطع 
و همبستگی خود را با مردم و دولت کوبا 
در مبارزه علیه اقدامات آمریکا اعلام 
تداوم  تخت روانچی  مجید  می دارد. 
اقدامات یک جانبه ظالمانه ایالات متحده 
علیه اعضای جنبش عدم تعهد و نقض 
قواعد بین الملل و منشور ملل متحد را 
تقبیح کرد و گفت : ایالات متحده طی 
چندین دهه تحریم های گوناگونی را 
علیه برخی کشورهای جنبش عدم تعهد 
حتی در شرایط غم انگیز شیوع کرونا 
اعمال و رنج و سختی های ویرانگری را 
به آنها تحمیل کرده است. وی افزود: 
شدید  تحریم های  اعمال  با  آمریکا 
تجاری، محدودیت های مالی، مسدود 
کردن دارایی ها، ممنوعیت سفر و سایر 
اقداماتی که هدفی جز تضعیف اراده 
و استقلال کشورها ندارد، این روند را 

تسریع کرده است.

چرخ زندگی مردم در گرانی ها 
گیر کرده است

دبیر کل حزب موتلفه  اظهار داشت: 
این یک واقعیت است که دولت فعلی 
تصور خطا داشت که با مذاکره می تواند 
به برد - برد دست یابد، در حالی که 
نتیجه معکوس شد و آمریکا به هیچ یک 
از تعهداتش عمل نکرد و سه کشور 
اروپایی هم با آمریکا همراه شدند و 
آنها هم به تعهدات شان عمل نکردند. 
اسد ا... بادامچیان گفت: تحریم ها باقی 
ماند و تشدید شد و حتی در روزهای 
پایانی این دولت هم هیچ نتیجه ای ولو 
حداقلی در برجام به دست نیامد. وی 
افزود: رئیس دولت اصلاحات اعتدالی 
وعده داده بود، هم چرخ سانتریفیوژها 
بچرخد و هم چرخ زندگی مردم، 
اما چرخ زندگی مردم که کاملا در 
گل و لای گرانی ها، تورم، بی عرضگی ها 
و رکود شدید کسب و کارها گیر کرده 
است و چرخ سانتریفیوژها هم اگر 
مصوبه اخیر مجلس نبود، به دست 
این دولت در بتن ها متوقف می شد. 
وی تاکید کرد: دولت آینده با تکیه 
بر اقتصاد مقاومتی و خودکفایی ملی 
می تواند آمریکا و همدستانش را از 

تحریم ها پشیمان کند.

سـرمقــاله

در نگاه به موضوع پرواز اختصاصی نمایندگان مجلس و خانواده های 
آن ها به کربلا باید دانست که نه تنها در این رویداد، که انقلابی بودن 
آن ها در بسیاری موارد زیر سوال است. شعارهایی که این نمایندگان 
در تبلیغات انتخاباتی خود داده اند اکثرا سیاه نمایی علیه مجلس دهم و 
طرح ادعاهایی بوده که نیاز است میزان پایبندی این نمایندگان در عمل 
به آن ها سنجیده شود. از این دست ادعاها می توان به موضوع شفافیت 
آرای نمایندگان اشاره کرد که مورد انتقاد برخی از نمایندگان دوره دهم 
قرار گرفت اما در نهایت این طرح در مجلس یازدهم هم با گذشت بیش 
از یک سال هنوز به تصویب نرسیده است. آن ها همچنین شعار مبارزه 
با فساد می دادند؛ اما برخی اقدامات خود آن ها برخلاف آن بود؛ از جمله 
مصوبه مربوط به قیر رایگان که در مجلس دهم بسیار مساله برانگیز بود 
و در نهایت لغو شد. اما در این مجلس به عنوان یکی از اولین مصوبات 
روی کار آمد. قیر رایگان مصوبه ای با حاشیه و مسائل بسیار است و در 
رسانه ها و توسط فعالان مبارزه با فساد بسیار شرح داده شده است؛ اما 
با این همه، نمایندگان یازدهم بدون توجه به تمام آثار آن و مطالبات 
نسبت به آن، این مصوبه را احیا کردند. همچنین برخی طرح های 
ضد محیط زیستی با شعار رونق تولید، که نشانگر رویکرد غیرکارشناسی 
نمایندگان است، ارائه شده است. آن ها فکر می کنند انقلابی بودن به این 
معناست که سعی کنیم تولید به هر قیمت افزایش پیدا کند، حتی اگر 
به قیمت خام فروشی معادن و تخریب محیط زیست تمام شود. سه طرح 
در مجلس مطرح شده است که یکی از آن ها تصویب شده و سهمی را که 
به صندوق ملی محیط زیست از محل عوارض آلایندگی تخصیص پیدا 
می کرد، از بودجه 1۴00 حذف کردند. آن ها طی طرحی دیگر مهلتی 
که سازمان حفاظت محیط زیست در قانون هوای پاک برای استعلام از 
تاسیس و بهره  برداری از طرح های معدنی، تولیدی و صنعتی داشت و 
مصوب مجلس دهم در سال 96 بود، به دو هفته کاهش دادند که در واقع 
به معنی دور زدن سازمان حفاظت محیط زیست است. این طرح  های 
ضد محیط  زیستی برخلاف اصل پنجاهم قانون اساسی جمهوری اسلامی 
ایران است که حفاظت از محیط زیست را یک مولفه عمومی تلقی کرده 
است. انتظار می رود مثل خیلی طرح های دیگر که شورای نگهبان آن ها 
را مغایر با قانون اساسی دانسته، با این طرح ها هم مخالفت شود. مجلس 
یازدهم همچنین در مورد قانون معادن طرحی را ارائه دادند که سازمان 
جنگل ها و مراتع و همچنین سازمان حفاظت محیط زیست را از چرخه 
تصمیم گیری درباره بهره برداری از معادن حذف کردند و این مسائل 
نشان می دهد  به اسم »انقلابی بودن« به ملاحظات علمی، کارشناسی، 
زیست محیطی و همچنین تبعات و آثار فسادانگیز در طرح ها بی توجه 
هستند و این تنها دید خوش بینانه به مساله است. می شود در واقع 
پشت پرده چنین مصوباتی را واکاوی کرد. در این راستا به احتمال 
زیاد لابی هایی وجود دارند که به اسم تولید ملی و انقلابی گری به دنبال 
منافع و مطامع خود هستند. در مجموع به آن معنای انقلاب اسلامی 
که ما می شناسیم عملکرد این مجلس را نمی توان انقلابی دانست؛ مگر 
اینکه این افراد انقلاب تازه ای انجام داده باشند که خلاف ارزش های 

انقلاب اسلامی باشد.       

پرواز اختصاصی نمایندگان انقلابی مجلس

 حکم علیه شهروند 
ایرانی ـ کانادایی 

وزارت دادگستری آمریکا اعلام کرد که یک 
شهروند ایرانی-کانادایی ساکن کانادا، اتهام خود 
مبنی بر نقض تحریم های آمریکا از طریق صادرات 
تجهیزات الکتریکی و الکترونیکی به ایران را پذیرفته 
و به جرم خود اعتراف کرده است. وزارت دادگستری 
آمریکا در بیانیه ای نوشت که آرش یوسف جم، یک 
ایرانی دوتابعیتی ۳۳ ساله که در انتاریو زندگی می کند 
طرح خرید کالا از سه شرکت آمریکایی و صادر کردن 
آن ها به ایران را داشته است. به گفته دادگستری، وی 
سعی داشته با ارسال این کالاها به امارات و سپس 
از آنجا به ایران، مقصد نهایی این کالاها را پنهان 
کند. حکم این دوتابعیتی در تاریخ 1۴  اکتبر صادر 
خواهد شد و ممکن است به حداکثر پنج سال حبس 
در زندان فدرال آمریکا و پرداخت جریمه نقدی 

۲۵0000دلاری محکوم شود.

برخورد با عوامل خاطی 
رئیس سازمان زندان ها گفت: با عوامل خاطی اعزام 
بکتاش آبتین برخورد شد. محمدمهدی حاج محمدی 
با اشاره به اتفاق افتاده درخصوص بکتاش آبتین در 
توئیتر نوشت: درخصوص کیفیت اعزام آقای بکتاش 
آبتین به بیمارستان، با عوامل خاطی برخورد شد و 
تحقیقات در این خصوص ادامه دارد. طی روزهای 
اخیر تصویری در فضای مجازی درباره انتقال بکتاش 
آبتین محکوم زندانی و از نحوه انتقال او به بیمارستان 

منتشر شده است.

راه آهن سراسری جنوب مسدود شد
به دلیل خارج شدن شش واگن از ریل یک قطار 
باربری، راه آهن سراسری جنوب به مرکز کشور در 
محدوده بلاک بیشه - قارون لرستان مسدود شد. 
به دلیل خروج از خط، شش واگن باری در منطقه 
لرستان، محور جنوب مسدود و از بامداد روز جمعه یکم 
مردادماه مسدود و حرکت قطاها در این محور متوقف 
شد. بنا براین گزارش ماموران راه آهن بلافاصله به محل 
اعزام و هم اکنون در حال هدایت واگن ها به روی خط 
هستند. روابط عمومی راه آهن اعلام کرد با اقدام به موقع 
و تلاش مأموران راه آهن، این مسیر به زودی بازگشایی 
خواهد شد و همچنین اقدامات لازم برای از سرگیری 
سیر روان قطارها و انجام سفر مسافران به مقاصد مورد 

نظر در این محور پیش بینی و در حال انجام است.

گذشت زمان به نفع کسی نیست
یک سخنگوی اتحادیه اروپا در امور سیاست 
خارجی و امنیتی با اشاره به اینکه هنوز تاریخی برای 
از سرگیری مذاکرات غیرمستقیم هسته ای ایران و 
آمریکا مشخص نشده است، گفت: »فرصت دادن به 
دیپلماسی امری مهم است، اما گذر زمان به نفع کسی 
نیست. بنابراین باید از تأخیرهای بی مورد جلوگیری 
شود و در اسرع وقت و با انعطاف پذیری لازم به مذاکرات 
برگردیم.« او افزود : »ما مذاکره درباره مسیر آتی برجام 
و تحولات در افغانستان را تأیید می کنیم، اما جزئیات 
بیشتری از آن را نمی توانیم به اشتراک بگذاریم.« 
این سخنگو در پاسخ به پرسشی درباره تماس تلفنی 
چهارشنبه محمدجواد ظریف، وزیر خارجه ایران 
با جوزپ بورل، مسول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا و اینکه آیا تاریخی برای از سرگیری مذاکرات 
مطرح شده است، عنوان کرد: »هنوز تاریخ مشخصی 
برای از سرگیری مذاکرات وین مشخص نشده است. 
هماهنگ کننده ارشد سیاست خارجی اتحادیه اروپا، 
به عنوان هماهنگ کننده مذاکرات، همچنان در تماس 
نزدیک با شرکت کنندگان در برجام از جمله ایران، و 
همچنین ایالات متحده است تا اطمینان حاصل شود 

که مذاکرات در اسرع وقت از سر گرفته می شود.«

انتقاد از هجوم مسافران به شمال
نماینده بابل در مجلس از کوتاهی وزارت کشور در 
ممانعت از ورود سیل آسای مسافران به استان های 
علی  کرد.  انتقاد  کرونایی  تعطیلات  در  شمالی 
کریمی فیروزجایی گفت: هجوم بی سابقه مسافران 
به استان های شمالی در تعطیلات کرونایی سلامت 
مردم این استان ها را به مخاطره افکنده است .این 
نماینده مجلس با اشاره به وضعیت قرمز مازندران 
در نقشه کرونایی کشور، افزود: مسئولیت بالا رفتن 
آمار مبتلایان کرونا در شمال طی هفته های آینده با 

وزارت کشور است. 

اتاق فکر اصلاح طلبان فعال شد
»اصلاح طلبان برای بازسازی ارتباط با مردم، 
حاکمیت و اصولگرایان اتاق فکر تشکیل داده اند«. 
حسن رسولی بر این باور است که فضای اختلافی 
که بین اصلاح طلبان در زمان انتخابات به وجود آمده 
چندان محل اعتنا نیست بلکه طبیعی است. این چهره 
سیاسی اصلاح طلب عنوان می کند که علت اصلی ایجاد 
جبهه اصلاحات ایران نیز کاهش این اختلاف نظرات و 
در راستای افزایش وفاق و هماهنگی بوده و تا زمانی که 
تجدید سازمان رأی اصلاح طلبان و حتی اصولگرایان 
در انتخابات در پروژه های انتخاباتی در قالب سازمان 
جبهه ای ادامه پیدا کند، تداوم چنین رویکردهای 
متفاوتی، طبیعی و واقعی است. حسن رسولی احتمال 
انحلال جبهه اصلاح طلبان ایران را منتفی می داند و 
می گوید: جلسات هفتگی جبهه اصلاح طلبان ایران 
برای آسیب شناسی پساانتخاباتی با طرح سوال »چه 
باید کرد؟« برقرار است و تا سه، چهار هفته آینده، بحث 

آسیب شناسی به پایان می رسد.

کشف محموله سلاح و مهمات جنگی 
مسئــول روابــط عمـــومی قـــرارگاه حمــــزه 
سیدالشهداء)ع( اعلام کرد: یک محموله سلاح و 
مهمات جنگی توسط قرارگاه حمزه سیدالشهدا 
علیه السلام نیروی زمینی سپاه در مرزهای شمالغرب 
کشور کشف و ضبط شد. مسئول روابط عمومی قرارگاه 
حمزه سیدالشهداء )ع( اظهار کرد: اشرار و گروهک های 
ضدانقلاب قصد داشتند این محموله را جهت اقدامات 
خرابکارانه و ضدامنیتی از مرزهای شمال غرب به 
داخل کشور وارد کنند که با اشرافیت و رصد کامل 
اطلاعاتی رزمندگان قرارگاه حمزه سیدالشهداء)ع( 
ناکام ماندند. آذربایجان غربی با سه کشور ترکیه، 
جمهوری آذربایجان و عراق نزدیک هزار کیلومتر مرز 

مشترک دارد.

اخـــبار کوتاه

مقام معظم رهبری:

گلایه های مردم خوزستان بحق است 
 دولت بعدی حل مشکلات خوزستان را جدی دنبال کند

مقام معظم رهبری پس از دریافت نوبت 
دوم واکسن ایرانی برکت اظهار داشتند:  
بحمدا... نوبت دوم واکسن را هم توانستیم 
تزریق کنیم. من بعد از تزریق نوبت اول مطلقا 
هیچ عارضه ای نداشتم و بحمدا... خیلی خوب 
تمام شد؛ نه درد و تب و از این چیزهایی که 
گفته می شود مطلقا نبود. و من لازم است 
تشکر کنم اولاً از آقایان محترمی که زحمت 
کشیدید اینجا تشریف آوردید، به خصوص 
از دانشمندان و محققین عزیزی که زحمت 
کشیدند در این مدت و توانستند این واکسن 
تولید داخل را به سامان برسانند و همچنین از 
مجموعه های پزشکی و پرستاری و مجموعه  
بهداشت و درمان که در این مساله، در این 
مدت طولانی حقیقتاً زحمات زیادی کشیدند 
و خودشان را در معرض خطر قرار دادند و 
مجاهدت کردند؛ ما صمیمانه از همه  آنها 
.. خامنه  ای  . تشکر می کنیم. حضرت آیت ا
گفتند: اختلالی در برخی از موارد در مساله  
تقسیم واکسن بین مردم به وجود آمد که 
البته عمدتاً ناشی از بدقولی کسانی بود که 
قول داده بودند واکسن را به ما بفروشند و 
بدقولی کردند. خب این یک بار دیگر به ملت 
ایران و مسئولین کشور یادآوری می کند که 
ما بایستی در همه  مسائل بتوانیم روی پای 
خودمان بایستیم و تکیه  به دیگران مشکلاتی 
به وجود می آورد، کما اینکه در این قضیه هم 
مشکلاتی به وجود آورد. ایشان افزودند: البته 
چاره ای نداشتیم و در کنار تولید داخلی ناچار 
بوده ایم و هستیم که از تولیدات کشورهای 
دیگر هم تا آن حدی که قابل اطمینان است 
استفاده کنیم و استفاده خواهیم کرد؛ لکن 
تلاش را باید گذاشت روی تولید داخل و مردم 
 .. . نبایستی منتظر و معطل بمانند. ان شاءا
تقسیم این واکسن با آسانی و روانی کامل 
در بین همه  مردم صورت بگیرد که ان شاءا... 
مسئولین محترم به این نکته توجه خواهند 
کرد. مقام معظم رهبری بیان کردند: یک 

مطلب دیگر هم من عرض بکنم و آن خطاب 
به مردم عزیز است برای مراعات شیوه نامه ها. با 
این جهش هایی که پی درپی در نوع این ویروس 
به وجود می آید که  تا حالا پنج شش جهش به 
وجود آمده، طبعاً خطرات باقی است. نباید 
چون مدت، یک مقداری طول کشیده -یک 
سال و نیم مثلًا- این موجب بشود که قضیه 
رعایت شیوه نامه ها عادی جلوه کند و به تدریج  
حساسیت مردم کم بشود؛ نه، باید شیوه نامه ها 
حتماً رعایت بشود. ابشان عنوان کردند: حالا 
مراسم گوناگون مذهبی و غیر مذهبی و مانند 
اینها هم وجود دارد؛ اما بایستی حتماً اصل 
را بر رعایت شیوه نامه ها قرار داد و فاصله ای 
که باید وجود داشته باشد و ماسکی که باید 
زده بشود و بقیه جهاتی که لازم است رعایت 
بکنند که مسئولین محترم بهداشت و درمان 
مکرر توصیه کرده اند، باز هم باید توصیه بکنند، 
مردم هم بایستی حتماً رعایت بکنند، چون این 
حقیقتاً خطر است. حضرت آیت ا... خامنه ای 
افزودند: ما اگر چنانچه این سختی را تحمل 
کنیم مردم مجموعاً- و یک برهه ای به طور 
کامل این زحمات را به خودمان تحمیل کنیم، 
خب ریشه  این بیماری کَنده می شود یا لااقل 
شیوعش متوقف خواهد شد؛ خب این بهتر 
است یا اینکه همین  طور هم تلفات جانی، هم 
خسارات مالی، تعطیل ها و امثال اینها ادامه پیدا 
کند؟ بایستی بالاخره برخورد کرد با این مساله؛ 
هم مسئولین که با جدیت باید مشغول باشند، 
هم مردم که بایستی با دقت ان شاءا... این قضیه 

را دنبال بکنند و دستگاه های دولتی هم بجِِد از 
تولید داخلی حمایت کنند، یعنی حالا همین 
واکسن برکت را یا آنچه مربوط به بقیه  مراکز 
است مثل انستیتو پاستور و مرکز رازی و امثال 
اینها، اینها را بایستی حتماً پشتیبانی کرد و 
دنبال بشود که بتوانند کار را به بهترین وجهی 

انجام بدهند. 
 اثبات وفاداری مردم خوزستان 

نسبت به نظام و انقلاب
مقام معظم رهبری گفتند:  یک مطلب دیگر 
را هم من از این فرصت استفاده کنم و اینجا 
بیان کنم. در این هفت هشت روز اخیر یکی 
از نگرانی های ما مساله  خوزستان و مساله  آب 
مردم و مشکلات مردم بود. واقعاً دردآور است 
برای انسان مشاهده بکند در خوزستان با این 
مردم وفاداری که در این استان هستند، با این 
همه امکانات و استعدادهای طبیعی که در این 
استان وجود دارد، با این همه کارخانجاتی که 
در این استان وجود دارد، وضع مردم به جایی 
برسد که آنها را ناراضی کند و مساله  آبشان، 
مساله  فاضلاب شان آنها را ناراحت کند. اگر 
چنانچه توصیه هایی که نسبت به آب خوزستان 
و فاضلاب اهواز شده بود -که این همه تأکید شد 
برای فاضلاب اهواز و مسائل آب- مورد توجه قرار 
می گرفت، حالا مسلماً این اشکالات را نداشتیم. 
خب حالا که مردم ناراحتی شان را بروز دادند 
و اظهار کردند، هیچ گِله ای نمی شود از مردم 
داشت؛ خب ناراحتند. حضرت آیت ا... خامنه ای  
تاکید کردند: مشکل آب مشکل کوچکی نیست، 

آن هم در آن هوای کذایی خوزستان، آن هم 
برای مردم خوزستان. مردم خوزستان مردم 
بسیار باوفایی هستند؛ در دوران هشت سال دفاع 
مقدس آنهایی که لب خط مقدم مشکلات بودند 
مردم خوزستان بودند و انصافاً ایستادند؛ من از 
نزدیک شاهد بودم. من از نزدیک دیدم که مردم 
خوزستان چقدر باوفا و با اهتمام جوان هایشان را 
فرستادند، مردهایشان را فرستادند، زن هایشان 
کمک کردند و این مردم باوفا و علاقه مند 
نبایستی دچار این مشکلات باشند. ایشان 
اظهار کردند: خب واقعاً نمی شود ملامت کرد 
مردم را و بایستی به کار مردم رسیدگی بشود، و 
باید رسیدگی می شد. اگر رسیدگی های لازم در 
وقت خود انجام می گرفت، مسلم این وضعیت 
برای مردم پیش نمی آمد. حالا هم که الحمد ا... 
دستگاه های مختلف، دولتی و غیر دولتی و همه 
مشغول کار شدند، این کارها را با جدیت دنبال 
کنند و دولت بعد هم که خواهد آمد، ان شاءا... به 
این مساله به جد بپردازند. ایشان تصریح کردند: 
البته مردم هم مراقبت کنند؛ دشمن از هر چیز 
کوچکی می خواهد استفاده کند علیه کشور، 
علیه انقلاب، علیه جمهوری اسلامی، علیه 
مصالح عمومی مردم؛ مراقب باشند تا دشمن 
سوءاستفاده ای نکند و بهانه ای دست دشمنان 
داده نشود. امیدواریم ان شاءا... خداوند متعال 
خودش تفضلاتش را بر این ملت نازل کنند و 
رحمت و لطف خودش را شامل حال این ملت 
که مستحق لطف و رحمت الهی هستند ان شاءا... 

عنایت کند.

رئیس جمهور:

اعتراض حق قانوني مردم است 
  خوزستان به عنوان قلب تپنده ایران مهم بوده و هست

آرمان ملی: رئیس جمهور با بیان اینکه مردم خوزستان 
مردمی هشیار و بیدار هستند، گفت: مردم این استان را با 
عده ای که شعار ناصحیح می دهند باید جدا کرد؛ اعتراض 
و انتقاد در چارچوب قانون اشکالی ندارد و باید اعتراض بیان 
شود؛  اینها حق مردم است. اهم اظهارات حسن روحانی از 

این قرار است:
 دشمن در جنگ اقتصادی در دو میدان وارد شد؛ یکی 
صادرات نفت و دیگری نقل و انتقال پول و بانک ها. آنها حساب 
کرده بودند وقتی جریان نقل و انتقال پول و صادرات نفت را 
مختل کنند و آن را به صفر برساند، ایران امکان استفاده از ارز 
برای تامین نیازهای خود را ندارد، در حالی که در   چهارماه اول 
امسال بانک مرکزی بیش از پنج میلیارد دلار ارز برای دارو و 
کالاهای اساسی تامین کرده است. اگر کشور ارز نداشته باشد، 
چگونه می تواند این کالاها را تامین کند؟ نزدیک به ۵00 
میلیون دلار برای خرید واکسن اختصاص داده ایم و در این 
هفته شرایط مناسبی برای واکسیناسیون در کشور شروع 
می شود. تاکنون بیش از 9 میلیون نفر از واکسن استفاده 
کردند. ما قول داده بودیم تا پایان دولت واکسیناسیون افراد 
بالای 60 سال و دارای بیماری خاص تمام شود که به قول مان  

عمل کردیم.
  ما در زمینه مهار کرونا و رفع تحریم ها به مردم قول داده 
بودیم که در هر دو زمینه دولت با قاطعیت به مسئولیت خود 
عمل کرده است. با آغاز واکسیناسیون قدمی مهم برای مهار 
کرونا برداشته شده است؛ در زمینه رفع تحریم ها هم ما همه کار 
انجام دادیم و اگر قانون مجلس جلوی ما را نگرفته بود، تقریبا 
قبل از عید تحریم ها را برداشته بودیم. دولت همه کارهای 
لازم را برای برداشتن تحریم ها  انجام داد. وزیر خارجه هم در 
گزارش خود به مجلس روشن کرده است که ما به چه توفیقاتی 

دست پیدا کردیم.
 کار بزرگ دولت ما این بود که نشان دهیم در شرایط 

تحریم و جنگ اقتصادی فقط به فکر تامین کالاهای ضروری 
نیستیم، بلکه طرح های مهم توسعه کشور را ادامه دهیم. طرحی 
که افتتاح شد، دومیلیارد دلار ارزش داشت و ما با این کار به دنیا 
اعلام کردیم که توان اجرای چنین طرح ها را داریم. تا پیش از 
این تنها پایانه نفتی ما خارک بود و امروز ما این پایانه را متحول 
کرده و از تک پایانه ای خارج شدیم. در آبان 6۴ که اسکله ما در 
خارک بمباران شد، دو هفته صادرات نفت نداشتیم. اتکای ما 
به تک اسکله از بین رفت و ما نیازمندی خود را به خلیج فارس 
برای صادرات نفت از بین بردیم و قادریم نفت را از دریای عمان 
صادر کنیم. خلیج فارس امتیازات و محدودیت های خود را 
دارد، اما دریای عمان به اقیانوس و آب های آزاد وصل است و با 
افتتاح این طرح، زمان صادرات هم نسبت به گذشته 10 روز 

جابه جا می شود.
 مقام معظم رهبری فرمودند این طرح، استراتژیک ترین 
طرحی است که در دولت شما اجرا می شود؛ در واقع این طرح 
راهبردی ترین طرح جمهوری اسلامی است که نفت ایران از 
دریای عمان صادر شود و مساله بسیار مهمی برای ماست؛ البته 
ما در زمان اجرای این طرح با جنگ اقتصادی رو به رو شدیم. 
ما لوله های مورد نیاز برای این طرح هزار کیلومتری در کشور 
نداشتیم و تحریم هم مانع شد این لوله ها وارد کشور شود، اما ما 
این لوله ها و تمام امکانات لازم را در ایران ساختیم. 91 درصد 
این طرح در داخل کشور انجام شد و این امتیاز بزرگ دیگری 
برای کشورمان است. مقام معظم رهبری هم بر آبادانی سواحل 
مکران تاکید داشتند و اکنون طرح های مختلفی در سواحل 

در حال اجراست.
 دیار خوزستان دیاری است که در زمان جنگ تحمیلی 
مقاومت کرده است؛ خوزستان هشت سال از این سرزمین دفاع 
کرده است و همه مناطق خوزستان برابر دشمن ایستادگی 
کردند. مردم بسیار عزیز و خوب خوزستان همیشه در صحنه 
بوده و برای انقلاب و آبادانی کشور تلاش کرده است دولت 

یازدهم و دوازدهم هم طرح های مختلفی از  جمله فاضلاب و 
آب آشامیدنی و همچنین احیای زمین های کشاورزی در این 
استان انجام داده است. ۲9۵ هزار هکتار زمین های کشاورزی 
در استان خوزستان و ایلام احیا شده به گونه ای که ارزش این 
زمین ها 10 برابر و مقدار تولید محصولات آن چندین برابر 
شده است. خوزستان قلب تپنده ایران بوده و برای همه ما 
مهم است. خشکسالی و برخی مشکلات دیرباز، اکنون مردم 
را اذیت می کند.  امسال ۵۲ درصد بارندگی ها کمتر شده و 
خشکسالی بی نظیری هم به وجود آمده است. دمای هوا در 
خرداد و اوایل تیر ۲.۵ درجه بیشتر شده و سدها هم کم آب 
شده، صنعت ما هم 10 درصد نسبت به پارسال برق مصرف 
کرده است و در این بین استخراج رمز ارز باعث مصرف بیشتر 

برق شده است.
  در این استان آب کمتر از معمول رها شده است که این 
هم به خاطر کشت پاییزی و احتیاط برای پایان شهریور بوده 
است، ولی به هر حال مردم در مشکلات و فشار هستند. هیاتی 
هم به خوزستان اعزام شد و کل طرحی که تهیه شده بود در 
دولت تصویب کردیم و من گفتم از هر جا که شده پول این طرح 

پرداخت شود به معاون اول هم دستورات لازم را دادم.
 مردم خوزستان مردمی هشیار و بیدار هستند مردم این 
استان را با عده ای که شعار ناصحیح می دهند باید جدا کرد 
اعتراض و انتقاد در چارچوب قانون اشکالی ندارد و باید اعتراض 
بیان شود؛ اینها حق مردم است. مردمی که در گرمای ۵0 درجه 
هستند، حق طبیعی دارند که اعتراض کنند و حتی به خیابان 
بیایند؛ حالا عده ای هم ممکن است سوءاستفاده کنند و فرد 
نااهلی هم بیاید از سلاح گرم استفاده کند و عزیزی از ما کشته 
شود. من از مردم استان خواهش می کنم مشکلات را از طریق 
قانونی پیگیری کنند و اجازه ندهند دشمنان ما خوشحال شده 
و از این اعتراضات سوءاستفاده کنند. دولت با همه توان و قدرت 

در خدمت مردم خوب و عزیز خوزستان خواهد بود.

دستورات اژه ای برای بهبود 
وضعیت زندان ها

محمود صادقی
فعال سیاسی اصلاح طلب 

یـــادداشت

مشکل آب و فاضلاب خوزستان مساله جدیدی نیست و طی مدت 
چند روز برطرف نخواهد شد؛ بلکه به یک پروژه درازمدت نیاز دارد و 
حتی چند سال طول می کشد تا به  ثباتی تقریبی برسد. اما آنچه در 
کوتاه مدت در حال انجام است تامین آب شرب برخی روستاها است. 
کوتاهی های زیادی در این خصوص در چند سال گذشته بالاخص ۴، 
۵ سال گذشته انجام شده است که کار را به اینجا رسانده و سبب فریاد 
مردم در این گرمای شدید شده است. به عنوان ریشه این مشکلات، یک 
دلیل اصلی وجود دارد و دلایل دیگر به تبع آن است؛ دولت آقای روحانی 
حساسیت لازم را برای حل مشکلات مردم مناطق کشور نداشت. این 
کم توجهی مدیریتی یا سوء مدیریت است. در نتیجه این کمبود توجه 
به حل مسائل و مشکلات مهم مناطق مختلف، سازمان برنامه و بودجه 
هم بودجه کمتری با آن مسائل اختصاص می دهد، وزارت نیرو هم از 
آبرسانی غافل می شود و وزارت جهاد کشاورزی و دیگر نهادها هم به 
همین ترتیب کوتاهی می کنند. در دولت روحانی به مشکلات اساسی 
مناطق مختلف کشور و مردم توجه نشده است. درست است که تمام 
این مسائل دارای سوابق قدیمی هستند اما تا کی قرار است این سوابق 
و مشکلات را به گردن دولت ها قبلی انداخت؟ آیا هشت سال عمر یک 
دولت، با هر رئیس دولتی از هر جناحی، برای حل بسیاری از پروژه ها 
حتی پروژه های بسیار بزرگ و ملی کافی نیست؟ حتی مشکل سد گتوند 
با انحرافی که داشته با 8 سال فرصت در دولت روحانی باید حل می شد.  
نمی توان دولت های جدید را بنابر سابقه یک مشکل در دولت های قبلی 
تبرئه کرد و قطعا باید ایراد را از دولت روحانی یا دولت بعدی که نتوانسته 
آن را برطرف کند، دانست. در این راستا آنچه می توان به دولت آقای 
رئیسی برای اوایل کار توصیه کرد صداقت با مردم است. مردم اگر شاهد 
صداقت و طلب استمداد از سوی مسئولان و رئیس جمهور کشور باشند، 
قطعا همراهی خواهند کرد و سختی های بسیار بزرگتری را هم تحمل 
خواهند کرد تا وضعیت کشور به حال مساعدی برسد. تمام این ها به این 
شرط است که ببینند عمل و حرف مسئولان با یکدیگر مطابقت دارد و 
آن ها واقعا به دنبال کار کردن برای مردم هستند. برای برطرف کردن این 
مشکلات، اگر فرض کنیم که دولت آقای رئیسی صاحب برنامه مدون، 
مشخص و درست باشد، در شرایط ویژه و بحرانی کشور می تواند یکسری 
اقدامات کوتاه مدت انجام دهد که مختصر التیامی را برای سختی های 
مردم حاصل شود. اما اصل حل مشکل در دراز مدت است و اگر دولت به 
درستی برنامه ریزی و مدیریت کند نمی توان در طول چند ماه و حتی یک 
یا دوسال منتظر به ثمر نشستن آن ها بود. بحران ها بسیار پیچیده هستند 
و از نظر تعداد آن ها باید گفت به هر طرف که نگاه می شود مشکلات جدی 
وجود دارد. متاسفانه در دولت روحانی شرایط بسیار بدی برای کشور به 
وجود آمده است. در نتیجه شرایط این اعتراضات در جریان هم اعتراضات 
به حقی اند و مردم واقعا در سختی هستند. نباید از این اعتراضات ناراحت 
شد بلکه مسئولان کشور باید از آن ها استقبال کنند چرا که مردم واقعا 
تا کنون بسیار تحمل کرده اند و به همین جهت است که به این شکل 
فریاد سر داده اند. در این اعتراضات مسائل ضد نظام و در خواست های 
ضد حاکمیتی مطرح نیست. اکثریت قاطع مردم واقعا اعتراض دارند و 
به دنبال حل مشکلات شان هستند. اگر در چارچوب قوانین کشور عمل 
شود و مسیر اعتراضات به بیراهه نرود؛ این دست اعتراضات بسیار خوب 
هستند؛ چراکه باعث تلنگری به مسئولان می شوند تا در برنامه ریزی ها 
و اقدامات خود دقت و توجه لازم به خواسته های مردم را داشته باشند. 
باید در مقیاس بزرگتری به این اعتراضات نگریست و توجه داشت که این 

مقیاس اعتراضات برای کشور بسیار مفید هستند.

از اعتراضات خوزستان استقبال کنیم

ناصر ایمانی
فعال سیاسی اصولگرا

آرمان ملی- نرگس کارخانه ای: نمی توان انکار کرد؛ 
شباهت دولت جدید به هم جناحی خود در دوره نهم و دهم 
ریاست جمهوری که بسیاری را نگران کرده است، اما برخی 
چندان باور ندارند رئیس جمهور منتخب شان به آن جهت برود 
که چند سال پیش رئیس جمهوری با شکست های بسیار رفت. 
آن ها تاکید می کنند که رئیسی نه تنها شبیه به احمدی نژاد 
نیست، بلکه آنها را جزء جریانات انحرافی می داند. برخلاف این 
نکته اما جالب این است که بسیاری از حامیان و اعضای ستاد 
انتخاباتی رئیسی، احمدی نژادی بوده اند، رئیس جمهوری 
که به باور برخی چندان توانا و باسابقه نبود و افرادی چون 
خود را هم بر مسند امور مختلف گماشت. با این همه حتی 
منتقدان و مخالفان هم باور دارند مثل هر دوره و دولت، در 
دولت احمدی نژاد هم »شایسته« ای را می توان یافت و به 
دولت جدید آورد؛ به خصوص حالا که گویا بازار توجه به 
شایسته ها و فریاد شایسته سالاری داغ است، چرا که نه؟ در 
این خصوص کارشناسان نظرات مختلفی را ارائه کرده اند که 
طیف گسترده ای را هم شامل می شود. از نظراتی چون احتمال 
حضور مجلسی ها و پایداری ها تا پیش بینی تحقق شعارهای 
رئیسی در انتخابات و حضور افراد شایسته از جریانات مختلف. 
منظور از این جریانات مختلف  که بعید است اصلاح طلبان 
یا اعتدال گرایان کابینه روحانی باشند؛ چراکه در میان این 
سهم خواهی ها و کشمکش های درون جناحی چیزی نخواهد 
ماند که به دیگران برسد. از طرفی برخی این برخورد آقای 
رئیسی با وزرا و مسئولان کنونی درخصوص استقبال از معرفی 
افراد به وزارتخانه برای قرار گرفتن در جریان امور را نشان 

از پایان عمر وزارت حتی وزرای شایسته روحانی می دانند.
 عاقبت هر دولت احمدی نژادی

از میان افرادی در مجلس که گویا چشم دولت جدید به 
آن هاست می توان به علی نیکزاد، نائب رئیس اول مجلس 
اشاره کرد. وی رئیس ستاد انتخاباتی ابراهیم رئیسی در 
انتخابات 1۴00 بود. صادق زیبا کلام پیش تر در مصاحبه با 
آرمان ملی با اشاره به قاعده معمول تشکیل هسته مرکزی 
دولت از افراد با مسئولیت های اصلی در ستاد نامزد انتخاباتی 
که حال پیروز شده است، رئیسی را مستثنی ندانست و ادامه 
داد: »آقای نیکزاد، رئیس ستاد آقای رئیسی، درحقیقت وزیر 
آقای احمدی نژاد بود یا آقای فرهاد رهبر که از نزدیکان 
آقای رئیسی است ریاست سازمان برنامه وبودجه دولت 
احمدی نژاد را در کارنامه دارد. سال های 8۵ و 86 هم که 
سازمان برنامه وبودجه  منحل شد،  آقای رهبر ریاست دانشگاه 
تهران را برعهده گرفت.« از این رو می توان گفت به نوعی برای 
این گمانه زنی ها دیر است و احمدی نژادی ها را باید مستقر 
دانست. سید مصطفی هاشمی طبا، معاون رئیس جمهور در 
دولت اصلاحات، در گفت وگو با »آرمان ملی« با تاکید بر تفاوت 
زیاد رئیسی و احمدی نژاد در دیدگاه ها و فعالیت ها، بیان کرد: 
احتمال حضور چند نفر از وزرای احمدی نژاد در دولت ابراهیم 
رئیسی اما با انتخاب افرادی که منتخب احمدی نژاد بود، 
ممکن است دولت جدید هم به همان راه های خطایی برود 
که دولت های نهم و دهم رفتند. رئیسی و عملکردی مشابه 
احمدی نژاد و عملکرد او شود. دولت احمدی نژاد به توصیه 
کارشناسان و متخصصان توجه و عمل نکرد. برای مثال در زمان 

احمدی نژاد سد گتوند به رغم توصیه های سازمان بازرسی کل 
کشور و متخصصان ساخته شد و مسائل بسیار زیادی را به بار 
آورد. این عدم توجه ها به مسائل عمرانی در دولت آقای روحانی 

همچنان ادامه پیدا کرد.
 خوزستان یک شبه خوزستان نشد

هاشمی طبا بــا اشاره بــه سیاست های غلط چنـــدین 
و چند ساله در اموری مانند مشکلات آب خوزستان ادامه 
داد: عدم پیش بینی درست نتایج و عواقب، داشتن فعالیت ها 
و سیاست ها غلط طی مدت طولانی شرایط را به این شکل 
درآورده است؛ مثل فاضلاب اهواز که ۲0 سال است به گفته 
خود مسئولان با حضور پیمانکار، در حال ساخت است. 
حالا هم که سازمان برنامه وبودجه از پیش اعتبارات لازم 
را اختصاص نداده و کار اساسی لازم انجام نشده، در مدت 
کوتاهی در خوزستان سپاه، ارتش و دیگر نهادها از هر سو 
شروع به لوله کشی کرده اند. این سیاست ها نتیجه این دیدگاه 
است که می خواهند به صورت فوری و موقتی رضایت مردم را 
جلب کنند. این نگرشی پوپولیستی به توسعه و خلاف نظر 
کارشناسان است که کشور را به قهقرا برده. وی در رابطه 
با امکان عدم تحقق شعار شایسته سالاری در نتیجه فشار 
به رئیس جمهور برای تشکیل کابینه، تصریح کرد: قطعا 
رئیس جمهور باید خود راه درست را تشخیص دهد و از 
جریانات و فشارهای آن ها نباید تاثیر بگیرند. باید به سابقه افراد 
توجه شود. کابینه به هیچ وجه نباید سیاسی باشد و باید کاملا 
توسعه ای و کارشناسی تشکیل شود و گرنه همین مشکلاتی 

ایجاد می شود که تاکنون شده است.

»آرمان ملی« گزارش می کند:

خطر حضوراحمدی نژادی ها در دولت رئیسی
  خدا عاقبت مردم و مشکلات آن ها را به خیر کند            سر بی کلاه اصلاح طلبان در میان کشمکش های »خودی ها«
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